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Сдача объекта в эксплуатацию 
посвящена 79-й годовщине 
освобождения населенного пункта от 
немецко-фашистских захватчиков и 
105-летию Октябрьской революции. 
Председатель Витебского областного 

Совета депутатов  Владимир 
Терентьев  отметил, что мост является 
важный объектом для жителей 
населенного пункта. Он поблагодарил 
проектировщиков и строителей, 
которые вели ремонтные работы в 

течение года.
Праздничное шествие под звуки 

военного оркестра стало ярким 
финалом мероприятия. А затем 
возле воинского мемориала, 
расположенного в населенном пункте, 
состоялся митинг.

Также в  городском поселке Сураж 
теперь есть смотровая площадка, 
с которой можно увидеть реку Касплю, 
впадающую в Двину.

Как рассказал председатель 
Суражского сельского 
исполкома  Александр Велитченко, 
сооружение сделали возле недавно 
открытого после реконструкции 
моста через приток Двины — на месте 
временного моста. Когда возводили 
временную конструкцию над водой, 
по  обоим берегам делали насыпь. 
На  одном берегу после того, как 
временный мост разобрали, ее убрали, 
на  другом оставили и  сделали на  ней 
смотровую площадку с ограждением.

К  этому месту удобно подъезжать 
на  автомобилях. Оно уже стало 
достопримечательностью и  излюб-
ленным местом для селфи. 
Представительная власть благодарит 
за  объект работников филиала ДСУ-3 
дорожно-строительного управления 
ОАО «ДСТ-1, г.Витебск».

Александр ПУКШАНСКИЙ

В городском поселке Сураж после реконструкции открыли мост 
через реку Каспля, которая впадает в Двину.

НОВЫЙ МОСТ 
И СМОТРОВАЯ ПЛОЩАДКА

У склад Віцебскага абласнога 
спажывецкага таварыства на сёння 
ўваходзіць усяго 7 дзеючых філіялаў 
(райпо). Такім чынам, за два апошнія 
гады ліквідавана больш за палову 
райспажыўтаварыстваў вобласці.

У 2020 годзе былі ліквідаваныя 
Лёзненскае і Полацкае 
райспажыўтаварыствы, у 2021-
м — Аршанскае, Браслаўскае і 
Шумілінскае, а ў 2022-м — Глыбоцкае, 
Талачынскае і Мёрскае. Гарадоцкае 
райспажыўтаварыства цяпер 
праходзіць працэс ліквідацыі.

Віцебскае райпо пакуль што 
трымаецца, але адсутнасць 
эканамічных дадзеных па прыбытках 
і выдатках не дазваляюць зрабіць 
прагноз на выжываемасць у 
бліжэйшыя гады. Вялізны будынак 
абласнога спажыўсаюза будзе стаяць 
пусты ці нешта прыдумаюць новае, 
"інавацыённае"?

А.Адамаў

У Віцебскай вобласці за 3 гады 
ліквідавалі  больш  за  палову 
райпо.

А НАША 
РАЙПО 
ЯШЧЭ 

ПРАЦУЕ...

Крымінальную справу аб махлярстве 
ў дачыненні да 20-гадовай жыхаркі 
Віцебскага раёна расследуе Следчае 
ўпраўленне УСК па Віцебскай вобласці, 
паведаміла афіцыйны прадстаўнік УСК 
па Віцебскай вобласці Аксана Лазько.

Дзяўчына зарэгістравала 
камерцыйны акаўнт у Instagram, дзе 
з 2021 года па студзень 2022 года 
размяшчала інфармацыю аб продажы 
дзіцячага і жаночага адзення, а таксама 
аксесуараў. У ліставанні дзяўчына 
паведамляла пакупнікамі, што працуе 
па поўнай перадаплаце на карту.

Назва акаўнта з моманту рэгістрацыі 
мянялася 4 разы: "kids_boomshop", 
"family_boomshop", "world_of_babies_
by" і "happiness_empire_by".

Некаторыя пакупнікі, не 
дачакаўшыся пасылак з таварам, 
сталі звяртацца ў праваахоўныя 
органы. Цяпер следчыя ўстанавілі 
больш за 180 чалавек, якія пацярпелі 
ад ашуканскіх дзеянняў 20-гадовай 
дзяўчыны. Сума ўрону складае больш 
за 12 тысяч рублёў.

У следчых ёсць падставы меркаваць, 
што зараз не ўсе пацярпелыя ад 

Дваццацігадовая  махлярка  з  Віцебскага  раёна  падманула 
больш за 180 чалавек у Instagram. Сума ўрону складае больш 
за 12 тысяч рублёў. Следчыя мяркуюць, што ахвяр больш.

НЕ ДАЙЦЕ СЯБЕ ПАДМАНВАЦЬ
дзеянняў махляркі ўстаноўлены.

Калі вы заказвалі і аплацілі тавар 
на вышэйзгаданых старонках у Ins-
tagram, у выніку чаго сталі ахвярамі 
махлярства, паведаміце аб гэтым па 
тэлефоне аператыўна-дзяжурнай 
службы УСК па Віцебскай вобласці 
+375 (33) 399-80-44 (кругласутачна).

А.Смаленскі

— В целом, мы уже вплотную подошли 
к  запуску опытно-производственного 
цеха,  — отметил председатель 
Витебского облисполкома  Александр 
Субботин. —  Сейчас главная задача  — 
завершить запланированное, 
чтобы быстро и  оперативно начать 
производство вакцин для профилактики 

ковидной инфекции.
На данном производстве в перспективе 

можно производить и ряд других важных 
вирусных вакцин, которые используются 
в отечественном здравоохранении.

Участники рабочего совещания, 
а  среди них были председатель 
Президиума НАН  Владимир Гусаков, 

а  также ученые и  биотехнологии, 
обсудили важные моменты, касающиеся 
не  только ввода в  эксплуатацию 
опытно-промышленного производства, 
которое будет осуществлено на  днях, 
но  и  апробирования и  разработки 
новых вакцин для человека с  учетом 
складывающейся эпидемиологической 
ситуации в  Республике Беларусь 
и на граничащих с ней территориях.

Светлана ЛЮБОЧКА
«Витьбичи»

Планируется что в Долже Витебского района, будет осуществлен 
трансфер  технологии  и  первое  опытно-промышленное 
производство вакцины от COVID-19.

СКОРО БУДЕМ С ВАКЦИНОЙ

«ЛЕТНИЕ» 
МАРШРУТЫ 

ОТМЕНЯЮТСЯ
«Витебскоблатотранс»  объ-
явил  о  сокращении  так  назы-
ваемых  «дачных»  маршрутов 
автобусов.

В ноябре претерпит изменения 
пригородное расписание автобусов: 
отменяются 18 рейсов по 13 автобусным 
маршрутам, а  кроме того, еще 
на  14  маршрутах автобусы не  будут 
заезжать в ряд населенных пунктов.

Вот некоторые изменения:
С  19.11.2022г. отменяются рейсы 

по  маршруту «Витебск-Дрюково(дачи)» 
с  временем отправления от  о.п. 
Медцентр  8-20  по  выходным 
и  от  Автовокзала г. Витебска  15-
34 по выходным.

С  19.11.2022г. отменяются рейсы 
по  маршруту «Витебск-Ранино(дачи)» 
с временем отправления от о.п. Медцентр 
в 9-30 по выходным и от Автовокзала г. 
Витебска в 14-55 по выходным.

С  19.11.2022г. отменяются рейсы 
по  маршруту «Витебск-Лятохи» 
с временем отправления от Автовокзала 
г. Витебска 9-50 и 16-02 по выходным.

С  11.11.2022г. рейсы по  маршруту 
«Витебск  — Сокольники» с  временем 
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отправления от  автовокзала  г. 
Витебска  7.25 и  17.20 по  пят-
ницам, субботам и  воскре-
сеньям будут выполняться без 
заезда в н.п. Дреколье.

С 13.11.2022г. по воскресеньям 
отменяются рейсы по маршруту 
Витебск — Белянка с временем 
отправления от  автовокзала  г. 
Витебска в  18.00  с заездом 
в  Михали в  обратном направ-
лении.

С  13.11.2022г. будут выпол-
няться рейсы по  маршруту 
«Витебск  — Зароново» 
с  временем отправления 
от  автовокзала  г. Витебска 
в 18.00 по воскресеньям.

С  08.11.2021г.  по  вторникам 

и воскресеньям рейсы по марш-
руту Витебск  — Застаринье 
с  временем отправления 
от автовокзала г. Витебска в 6.25 
отменяются заезды в  Воеводки 
в обратном направлении.

С  08.11.2021г.  по  вторникам 
и  воскресеньям рейсы 
по  маршруту Витебск  — 
Застаринье с  временем 
отправления от  автовокзала  г. 
Витебска в  14.20 отменяются 
заезды в  Воеводки в  прямом 
направлении.

С  08.11.2021г.  по  средам 
и субботам рейсы по маршруту 
Витебск  — Застаринье 
с  временем отправления 
от автовокзала г. Витебска в 6.25 
отменяются заезды в  Луговые 

в обратном направлении.
С  08.11.2021г.  по  средам 

и субботам рейсы по маршруту 
Витебск  — Застаринье с  вре-
менем отправления от  авто-
вокзала  г. Витебска в  14.20 
отменяются заезды в  Луговые 
в прямом направлении.

Будьте внимательны при 
планировании поездки!

Рейсовые маршрутки, 
которые заезджали в некоторые 
неселённые пункты Витебского 
района (Железняки, Бороники, 
посёлок Кировский, Добрейка, 
Верховье, МишковоВаськовичи, 
Сокольники, многие другие), 
продолжают выполнять 
поездки по графику.

А.Адамов

ТРАНСПАРТ

В  этом году Витебский 
район взял уверенный старт 
в  уборочной и  практически 
сразу занял лидирующие 
позиции среди других 
регионов области.

Применительно к нему 
нынешним летом на 
хлебной ниве часто звучало 
определение «первый», на 
что и нацеливал сельских 
тружеников председатель 
Витебского райисполкома 
Геннадий Сабынич.

По итогам жатвы 2022 
года аграриями района 
намолочено 117,1 тысячи 
тонн зерна. Хоть нынешний 
год был самый хлебный за 
последние десятилетия, 
совсем немного не 
хватило, чтобы преодолеть 
рекордный рубеж 2020 года, 
когда было собрано 118 
тысяч тонн.

В начале августа сразу три 
труженика Придвинья — 
водитель Дмитрий Иванов и 
комбайнер  Евгений 
Кухарев  из агрокомплекса 
Яновичи Витебской 
бройлерной птицефабрики, 
а также комбайнер Валентин 
Ященко, работающий на 
полях УП «Рудаково», — 
стали первыми в области 
тысячниками на уборке и 
отвозке зерна нового урожая. 
Но и на этом их трудовые 
рекорды не закончились. На 

счету Дмитрия Иванова по 
итогам жатвы свыше 5 тысяч 
тонн перевезенного зерна, а 
Валентин Ященко намолотил 
более 3 тысяч тонн зерна. 
Такой же результат и у 
молодого комбайнера 
Евгения Кухарева.

Традиционно лидерами 
уборочной по валовому 
сбору зерновых являются 
ОАО «Витебская бройлерная 
птицефабрика» и унитарное 
предприятие «Рудаково», 
обеспечившие в этом сезоне 
более двух третей общего 
районного сбора.

Лидером по урожайности 
стал филиал СХП 
«Мазоловогаз», в очередной 
раз доказавший, что только 
применение интенсивных 
технологий и элементов 
точного земледелия 
в растениеводстве, 
технического прогресса 
во взаимосвязи с жесткой 
дисциплиной является 
залогом успеха. Как 
результат, урожайность 
зерновых — 58 центнеров с 
гектара.

Ставка на технологию, 
дисциплину позволила 
добиться значительного 
прогресса по сравнению 
с прошлыми периодами 
с е л ь с к охо з я й с т в е н н о м у 
унитарному предприятию 
«Липовцы». Здесь смогли 

улучшить свой прошло-
годний результат более чем 
наполовину. Свыше двух 
тысяч тонн зерна в этом 
сезоне в Витебском районе 
сумели намолотить 10 
экипажей зерноуборочных 
комбайнов, тысячный рубеж 
преодолели порядка 40 
экипажей, в их числе — 8 
молодежных.

Отличных результатов во 
многом удалось достичь 
не только благодаря 
усердному труду водителей 
и комбайнеров, но 
и слаженной работе 
агрономической и 
инженерных служб, а также 
созданному в районе так 
называемому институту 
ответственных за ходом 
жатвы. Для мониторинга ее 
темпов и качества, оказания 
практической помощи на 
местах за сельхозпредприя-
тиями были закреплены 
должностные лица — 
заместители председателя 
райисполкома, руководи-
тели структурных подразде-
лений и председатели 
сельисполкомов.

В этом году районный 
фестиваль-ярмарка труже-
ников села «Дажынкі» 
состоялся в городском 
поселке Яновичи. К 
празднику населенный пункт 
существенно преобразился. 
Свыше трех миллионов 
рублей было направлено 
на обновление, реконструк-
цию, модернизацию, благо-
устройство различных 
сфер, реализовано более 
200 мероприятий. Теперь 
эстафету принимает 
агрогородок Ольгово, 
в котором хлеборобов 
будут чествовать осенью 
следующего года. Здесь 
уже начались работы по 
благоустройству.

Каждая уборочная кам-
пания — всегда очень 
серьезное испытание для 
аграриев, и в этом году 
хлеборобы Витебского 
района прошли его 
достойно, а значит, создали 
замечательную базу для 
новых трудовых свершений.

Светлана ЛЮБОЧКА
«Витьбичи»

Хлеборобы Витебского района создали базу для 
новых трудовых свершений.

ВИТЕБСКИЙ РАЙОН 
В ЛИДЕРАХ

Страх забівае асобу. 
Мы  перастаём быць людзьмі, 
калі аддаёмся цалкам страху 
перад абставінамі альбо 
тымі, хто нам падаецца 
больш моцным. Маральнае 
разлажэнне чалавека, які 
баіцца, не ведае дна.

Таму — не трэба баяцца.
Лёгка сказаць, але цяжка 

гэта зрабіць. І  я  пачынала  б 
са  слоў, якімі мы  называем 
свае эмоцыі і свае дзеянні.

Не страх — а асцярожнасць 
і здаровы сэнс. Зараз не трэба 
нейкіх неабдуманых учынкаў, 
гучных, але бессэнсоўных 
слоў, выскоквання з  акопаў 
пад шквальны агонь. 
Асцярожнасць і здаровы сэнс 
не  забіваюць  — наадварот, 
пракачваюць патрэбныя 
скілы.

Не цярпенне — а трыванне. 
Не  трэба цярпець, ідучы 
на  кампрамісы з  сумленнем 
і  мараллю, але варта  — 
трываць, захоўваючы 
сябе і  свае каштоўнасці 
непарушнымі.

Не  разгубленасць 
і  роспач  — а  час на  роздум. 
Той дзікі досвед, які мы цяпер 
атрымліваем, стане вакцынай 
для нашых дзяцей  — 
ад  паўтарэння памылак. 
Мы  мусім гэты досвед 
атрымаць, адрэфлексаваць, 
сфармуляваць кірунак 
адаптацыі, праверыць яго 
на маральнасць і сумленнасць, 
а  хто ўмее  — і  запісаць гэта, 
і захаваць на будучыню.

Не  адсутнасць гарызонтаў 
планавання — а змена звычкі 
адкладаць добрыя справы 

на іншы час. Іншага часу можа 
і  не  быць, таму тыя справы, 
якія мы  можам і  павінны 
рабіць, трэба рабіць зараз.

І  яшчэ  — любоў і  клопат. 
Любіць дзяцей, клапаціцца 
аб іх і аб сваіх старых, па меры 
магчымасці  — такая мера 
не  бывае маленькай, усё  — 
вялікае: дапамагаць тым, каму 
зараз асабліва цяжка.

А  яшчэ  — асэнсаваная 
справа. Нешта няхай 
невялікае, але важнае для сябе. 
Гісторыя сям’і, занатаваная 
ў слове і архіўным дакуменце. 
Аднаўленне вясковай сядзібы. 
Рамонт. Агарод. Вязаныя 
дыванкі. Дзённік. Альбом 
малюнкаў. Фатаграфаванне 
аднаго і таго ж дрэва ў розныя 
сезоны. Світанкі і  заходы 
сонца. Зорнае неба. Назіранне 
за птушкамі. Усё, што не вайна 
і не хлусня, мае сэнс і павінна 
быць.

Стары свет назапасіў 
столькі хлусні і  памылак, 
столькі няправільных слоў 
і  сэнсаў, столькі подлых 
практык і  столькі гідкіх 
сацыяльных механізмаў, 
што ў  кожнага з  нас ёсць 
чым заняцца, рэфлексуючы 
над старым светам унутры 
нас і  непазбежнымі зменамі 
найперш у сабе.

Я  ведаю, што словы 
«пачні з  сябе» выклікаюць 
шмат у  каго ўсмешку альбо 
раздражненне. Маўляў, 
мы  ўжо пачалі, і  што. Па  маіх 
назіраннях, так думаюць 
толькі тыя, хто насамрэч 
нічога не пачаў.

Новы Час

Пісьменніца  і  выкладчыца  Ганна  Севярынец 
прапануе  пазбавіцца  страху  і  роспачы,  а  пачаць 
працу  над  сабой  раіць  з  выбару  слоў,  якімі 
мы называем свае эмоцыі і свае дзеянні.

НЕ ЦЯРПЕННЕ — 
А ТРЫВАННЕ

Інцыдэнт адбыўся днём 31 
кастрычніка непадалёк ад 
аграгарадка Задуброўе.

Ратавальнікам паведамілі 
аб узгаранні ў полі ААТ 
"Віцебская бройлерная 
птушкафабрыка".

Адзначалася, што пажар 

ахапіў сцірту саломы памерам 
10 м на 80 м ураджаю гэтага 
года.

Агонь пашкодзіў 30 т саломы 
ў рулонах. 

Ніхто не пацярпеў. Прычыну 
інцыдэнту высвятляюць.

vitbichi.by

У Віцебскім раёне пажар пашкодзіў 30 тон саломы, 
паведамілі ў Віцебскім абласным упраўленні МНС.

САЛОМУ 
ВЫРАТАВАЛІ 
АД ПАЖАРУ
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АЗБУКА ПАЛІТАЛОГІІ

ПРАДПРЫМАЛЬНІЦТВА

(працяг на стар. №4)

Дух захоплівае ад перспектыў, якія адкрываюцца 
перад  айчыннай  лёгкай  прамысловасцю,  і  спа-
роджаныя яны «спецыяльнай ваеннай аперацыяй 
Расіі ва Украіне».

Каму «спецаперацыя» — а каму 
і родная маці. 27 кастрычніка ў 
Палацы Незалежнасці старшыні 
канцэрна «Беллегпрам» Таццяне 
Лугіной былі прадстаўлены 
разгорнутыя перспектывы.

Цытую паводле прэс-рэлізу 
сайта president.gov.by: «...з 
расійскага рынку ў цяперашніх 
абставінах сышлі многія 
замежныя гульцы. Скараціўся 
імпарт і ў Беларусі. Дык гэта 
шанец заняць вось гэтую нішу. 
На нашым асноўным рынку —
расійскім. І на ўнутраным рынку. 
Таму калі вы за гэты час, як і іншыя 
галіны, дапусцім, як сельская 
гаспадарка, не паднімецеся, 
грош вам цана. Цяпер ужо 
вам ніхто не перашкаджае. І 
вы наогул манапалісты, у вас 
няма сапраўднай канкурэнцыі» 
(вылучана — С. Н.).

Аднак адсутнасцю канкурэн-

цыі перавагі галіны, што 
падведамная спадарыні Лун-
гіной, не абмежаваліся:

«Крызіс — гэта цяжка, 
складана, але гэта шанец, гэта 
магчымасць. І перш за ўсё для 
лёгкай прамысловасці. У нас жа 
ёсць усё. Тканіны ёсць, швейныя 
машыны ёсць, кваліфікаваны 
персанал — і тэхнолагі, і 
кіраўнікі, і швачкі, і іншыя, хто 
вяжа і яшчэ нешта робіць, — у 
нас усё ёсць. Таму ўсё залежыць 
ад нас, як мы разгорнемся».

Бяда, як вядома, мае 
схільнасць прыходзіць з таго 
боку, адкуль яе менш за ўсё 
чакаеш. Аднак гэтакай жа 
ўласцівасцю валодае і шчасце. 
Што мы мелі да «спецаперацыі»? 
«Сюды (у Беларусь. — С. Н.) 
вазілі ад рыззя — сэканд-хэнд 
да брэндаў. І ў нас або анучы 
куплялі, або брэнды. < ... > Гэта 

бяда, калі нашы людзі, хай іх 
менш стала, але бягуць у краму 
і вочы ў іх гараць, калі бачаць 
нейкую імпартную прадукцыю».

Аднак час спажыўцоў, у 
якіх гарэлі вочы, час выбару, 
калі кожны знаходзіў сабе 
тавар на свой густ і кашалёк, 
назаўжды застаўся ў мінулым. 
Цяпер ужо ўнутраны рынак, 
«які ў свой час быў аддадзены 
незразумела каму», пераходзіць 
прадпрыемствам легпрама, якіх 
больш за 2 тысячы.

Дзякуй «спецаперацыі», калі б 
не яна, то думка, што «мы можам 
пашыць сваю прадукцыю», і ў 
галаву б нікому не прыйшла. 
Дзякуй, вялікі дзякуй 
«спецаперацыі», якая зрабіла 
казку ІМПАРТАЗАМЯШЧЭННЯ 
быллю.

Насенне дало парасткі
«У нас няма прадпрыемстваў, 

як мы іх часта называем, без 
ведамаснай падпарадкаванасці. 
Усё ў нас у ведамстве». І кожнаму 
прадпрыемству зверху 
спушчаныя даручэнні. У гэтых 
даручэннях, нібы ў барадзе 
Чарнамора з казкі, і палягае сіла 
беларускай мадэлі. Адно толькі 
бянтэжыць: «у нас ёсць звычка 
такая — валакіціць гэтыя 
даручэнні, пакуль прэзідэнт у 
другі ці ў трэці раз не звернецца 
ў плане кантролю».

Пра тое, да якіх наступства 
прыводзіць адсутнасць 
сыходнага патоку даручэнняў, 
старшы выкладчык і навуковы 
супрацоўнік Ракфелераўскага 
цэнтра Дортмуцкага каледжа 
Чарльз Уілан тлумачыць на 
прыкладзе развіцця лёгкай 
прамысловасці ў Бангладэш у 
сваёй кнізе «Голая эканоміка. 
Выкрыццё панурай навукі».

Развіццё яе ў Бангладэш 
пачалося з увядзення ЗША 
і Еўропай квотаў на імпарт 
паўднёвакарэйскага тэкстылю. 
У адказ карпарацыя Daewoo 
перадыслакавала шэраг сваіх 
прадпрыемстваў у Бангладэш. 
Папярэдне яна інвеставала ў 
чалавечы капітал — накіравала 

130 бангладэшскіх работнікаў 
у Паўднёвую Карэю для 
прафесійнай падрыхтоўкі.

«Пасля Daewoo разарвала 
адносіны з партнёрам у 
Бангладэш, але насенне для 
экспартнай галіны, якая бурна 
развівалася, на той час ужо дало 
парасткі. Са 130 работнікаў, 
навучаных Daewoo, 115 на 
працягу 1980-х гадоў сышлі 
з прадпрыемства і заснавалі 
ўласныя фірмы па экспарце 
адзення».

Чалавечы капітал, у 
адрозненне ад абсталявання 
або фінансавых актываў, 
немагчыма забраць. Варта было 
бангладэшскім работнікам 
навучыцца шыць кашулі — і ўжо 
ніхто не здолеў іх прымусіць 
забыцца, як гэта робіцца. І 
яны не забыліся, стварыўшы 
экспартаарыентаваную галіну 
коштам 3 мільярды долараў.

Танны экспарт на пачатковай 
стадыі спрыяў і росквіту «азіяцкіх 
тыграў»: Сінгапура, Ганконга, 
Тайваня, Паўднёвай Карэі, а 
яшчэ раней — Японіі. Далей 
пайшло само. У 2021 годзе, 
паводле Сусветнага банка, у 
спісе краін па ВУП (па парытэце 
пакупніцкай здольнасці) 
на душу насельніцтва яны 
размясціліся на 2-м, 13-м, 17-м, 
32-м і 39-м месцах адпаведна. 
Для параўнання, «наша Расія» 
заняла 55-е, а Беларусь — 75-е 
месца.

З пункту гледжання тых, хто 
ва ўладзе

У чарговы раз нагадаю 
азбукавую побытавую ісціну: 
рыба шукае, дзе глыбей, а 
чалавек — дзе лепш. Таму 
няма нічога дзіўнага ў тым, 
што па кірунку іміграцыйных 
патокаў можна беспамылкова 
вызначаць перспектывы 
развіцця нацыянальных 
эканамічных мадэляў.

Свежы прыклад: у кастрычніку 
Цэнтральны банк Арменіі 
палепшыў прагноз па росце ВУП 
краіны ў 2022 годзе з 1,6% да 
13%. Старшыня Цэнтральнага 

банка Марцін Галсцян 
патлумачыў гэта прыездам 
у краіну таленавітых і добра 
адукаваных расіян, пераважна 
работнікаў ІТ-сектара. У Грузіі 
прагназуюць рост эканомікі 
ў гэтым годзе на 10%, а ў 
Беларусі, верным саюзніку Расіі, 
за дзевяць месяцаў 2022-га ВУП 
скараціўся на 4,7%.

Звестак па Казахстану 
і Кыргызстану я не маю, 
аднак не абавязкова быць 
Настрадамусам, каб прадказаць 
станоўчы ўплыў ад масавай 
іміграцыі маладых і адукаваных 
расіян на эканомікі краін, якія іх 
прытулілі.

Дакладная статыстыка зыходу 
адсутнічае, але ў тым, што 
лічыць іх варта сотнямі тысяч, 
ніхто не сумняваецца.

Людзі — рухавікі эканомікі. 
«На самай справе, яны як 
бы адказныя за эканамічны 
рост, — тлумачыць навуковы 
кіраўнік Расійскай эканамічны 
школы Рубен Енікалопаў. — 
Заўсёды недаацэньваецца роля 
лідараў. Дастаткова адчапіць 
лакаматыў — і ўсе сорак 
вагонаў спыняцца і будуць 
стаяць. Таму не трэба казаць, 
што лакаматыў — гэта ўсяго 
толькі адзін вагончык з сарака, 
без яго нічога не паедзе. Людзі з 
высокім чалавечым капіталам і 
высокатэхналагічныя індустрыі 
— гэта такія лакаматывы, 
іх уплыў абсалютна 
непрапарцыйны іх колькасці».

Няўжо ў Крамлі і Палацы 
Незалежнасці пра гэта не 
здагадваюцца? Зразумела, 
такія веды таямніцай ні для 
каго не з'яўляюцца. Праблема 
ў тым, што высокі чалавечы 
капітал несумяшчальны з 
прынцыпам нязменнасці ўлады. 
Вось і даводзіцца ўладзе з двух 
варыянтаў знаходзіць больш 
прывабны для сябе, так бы 
мовіць, абіраць меншае ліха. 
Меншае — з пункту гледжання 
тых, хто ва ўладзе. 

Сяргей Нікалюк
«Новы Час»

ГІСТОРЫЯ ПРА МАНАПАЛІСТА, 
ЯКОМУ НІХТО НЕ ПЕРАШКАДЖАЕ

После доклада премьер-
министра о состоянии дел 
в экономике Александр 
Лукашенко заявил, что «в целом 
экономика по отдельным 
направлениям показывает 
хорошие результаты». Раздал 
поручения: как строить 
тактику и стратегию, чтобы 
выйти как минимум на 
уровень прошлого года, как 
платить госдолг (в рублях) и 
закончить уборку кукурузы, 
анонсировал скорую встречу 
с Путиным, напомнил о 
регулировании цен и отдельно 
затронул индивидуальных 
предпринимателей.

В адрес последних 

прозвучало: мол, «настало 
время работать прозрачно 
и не мешать легкой 
промышленности работать». 
А после 7 ноября чиновники 
различных уровней должны 
будут вновь собраться у 
правителя и отчитаться о 
ситуации на рынке.

— Мне кажется, ИПшникам 
не повезло дважды — в 
данном конкретном случае 
пересеклось два тренда, 
— отметил в комментарии 
Филину экономист, 
руководитель проекта «Кошт 
урада» Владимир Ковалкин.

— Один тренд — попу-
листский, антиинфляционный: 

скорее всего, Лукашенко 
положили на стол какие-то 
очередные исследования 
общественного мнения, кото-
рые показали, что «народец» 
не очень доволен обеднением, 
поскольку реальные доходы 
(рассчитываемые с поправкой 
на инфляцию) падают. И это 
вызвало желание запустить в 
очередной раз пиар-кампанию 
«хороший царь и плохие 
бояре», в данном случае — 
плохие купцы, которым можно 
надавать по шапке: что ж 
вы народ обижаете своими 
ценами.

Это один тренд, ситуативный. 
А второй — тренд на 
замену всего частного госу-
дарственным. Пускай плохим, 
кривым, дефицитным, но 
государственным. Если внима-
тельно посмотреть на этот 
тренд, старт ему был дан 
где-то в мае 2021 года, когда 

случилась посадка самолета 
Ryanair с Протасевичем 
на борту, разгром T*T.
BY — решения, вероятно, 
были приняты раньше, но 
проявились они именно с 
этими громкими событиями.

Эксперт напоминает: за-
чистку власти начали с 
очевидных «врагов народа»: 
негосударственных медиа, 
некоммерческих организаций 
— сайты заблокировали, 
организации принудительно 
ликвидировали, дальше 
пошли по клиникам, кафе и так 
далее.

— Сейчас дошли и до 
ИПшников.

Логика в том, что любой 
частник, будь то коммерческая 
организация (медклиника, 
торговое предприятие, обще-
пит) или некоммерческая 
(любой фонд, экологическое 
объединение, инициатива 

активистов), — слишком уж 
независим от государства. 
А это дико раздражает 
Лукашенко после 2020 года, 
он боится повторов. Поэтому 
тренд — зачистить полностью 
поле, а на пустошь насадить 
государственное.

Но в конкурентной борьбе 
государственное проигрывает, 
поскольку цены высокие, а 
сервис или товары, говоря 
откровенно, г*но. Это очень 
хорошо видно на примере 
медиа: кто будет читать 
«Советскую Белоруссию» или 
БелТА, если их не заставлять? 
Собственно, никто, особенно, 
если есть выбор в виде других 
медиа, которые представляют 
более качественный продукт.

То же самое происходит 
и с некоммерческими 
организации — вместо 
нормальных, независимых 

Чего  ждать  от  очередного  намерения  властей 
навести порядок на рынке. Экономист Владимир 
Ковалкин  —  о  том,  что  властям  абсолютно 
наплевать, будет у белорусов выбор из двадцати 
видов  джинсов  или  только  два  вида  брюк  от 
«Коминтерна» — серые и черные.

КАК ИП ОКАЗАЛИСЬ 
МЕЖДУ МОЛОТОМ И НАКОВАЛЬНЕЙ
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 МЕРКАВАННЕ

ПАЗІЦЫЯ

(пачатак на стар. №3)
начинают появляться провластные, 
оттуда повылазили все «круглые 
демократы» и им подобные. А более 
или менее общественная инициатива 
— банится, ликвидируется как 
организация, в особых случаях 
признается «экстремистской» либо 
«террористической», чтобы поставить 
на ее место что-то прогосударственное, 
а-ля БРСМ.

Происходящее с ИП также 
абсолютно укладывается в этот тренд. 
От ИПшников нужно избавиться, 
поскольку они больно независимы и 
постоянно чего-то там хотят, и к тому 
же, если мы говорим про рынки, то их 
товары — одежду, бытовые товары, 
различную мелочевку — надо заменить 
«Беллегпромом», подконтрольным, 
готовым кланяться и смотреть в рот, и 
делать, что скажут.

— Но ведь очевидно, что раз за 20 
лет «Беллегпром» не смог заменить 
даже секонд-хенды, то с чего бы это 
должно получиться сейчас? Закроют 
рынки — останутся секонды...

— Потому и не смогли, что раньше 
был выбор: секонд-хенды, ИПшники. А 
когда его не будет, останется, условно 
говоря, только ЦУМ и больше ничего 
— что останется делать, пойдут все в 
ЦУМ.

Ведь задача — установить 
госмонополию на все, от информации 
и общественной деятельности 
до торговли. Потому что только 
госмонополия подконтрольна, и через 
нее можно влиять на протестные 
настроения.

— Как мы помним, на ИП власти 
«наезжали» не раз: то им запрещали 
нанимать на работу больше трех 
человек, то вообще всех, кроме 
близких родственников, — а потом 
эти решения откатывали назад. 
В теперешних условиях может 
такое быть или задача «зачистки» 

первостепенна, а что там будет с 
рабочими местами, налогами и так 
далее — не столь важно?

— Власти ведут войну, а на войне 
все средства хороши. Те решения, 
которые принимались в прошлые 
годы, принимались в других условиях, 
с точки зрения Лукашенко и его 
окружения. Но с августа 2020 года 
началась непрекращающаяся война, 
у них мобилизационная экономика, и 
можно делать все, что угодно.

    В рамках этой логики им абсолютно 
наплевать, будет у белорусов выбор из 
двадцати видов джинсов или только 
два вида брюк от «Коминтерна» — 
серые и черные.

Не с голой задницей — и хорошо, не 
замерзли — тоже замечательно, есть 
возможность вырастить или купить 
каких-то овощей — так и вообще 
прекрасно, жить можно.

Зачем кого-то слушать, заботиться 
о чьем-то комфорте в условиях 
войны? Такие понятия, как «комфорт», 
«развитие экономики» стали 
второстепенными, главное — это 
контроль всего и вся. А значит, 
уничтожаем все частное и насаждаем 
государственное, какое есть.

К слову, Владимир Ковалкин и сам 
запустил процедуру ликвидации ИП:

— Всем ИПшникам в нынешних 
условиях не завидую и советую 
делать то же самое: пока есть 
возможность, выходить из бизнеса, 
смотреть, чем можно заняться. Если 
есть возможность эмигрировать 
— то эмигрировать. Потому что 
внутри страны с экономикой будет 
худо, скорее, будет что-то похожее 
на советское фарцевание 1980-х: 
модные джинсы-варенки в количестве 
пары штук купил, продал «в серую», 
не заплатил налоги, и с этого как-то 
можешь жить.

«Филин»
Ирина Морозова

ПРАДПРЫМАЛЬНІЦТВА

Я не веру, што Беларусі не стане. 
Бо ведаю, што яна будзе. Калі нават 
згубіць, як ужо губляла, межы, ці 
страціць пракметы дзяржаўнасці, дык 
будзе сама ў сабе. І зноў знойдзе свае 
межы, як змяя новую скуру.

Генітычна яна — вельмі моцнае 
ўтварэнне. Менавіта таму як яе ні 
знішчаюць — знішчыць не могуць.

Іншая рэч, што невыносна глядзець, 
як завіхаюцца, каб знішчыць. І калі б 
толькі чужыя. Свае, якія праз тое, што 
свае, чужэйшыя за чужых.

Тое, што цяпер адбываецца з намі, 
яшчэ нядаўна немагчыма было 
ўявіць. Яшчэ нядаўна, калі сыходзілі 
мае старэйшыя сябры, Караткевіч, 
Стральцоў, Быкаў, Барадулін, Бураўкін, 
— як мне было шкада! «Як заўчасна, — 
адчайна думаў я над іх магіламі, — як 
заўчасна!» А цяпер думаю, што ў час... 
І нават зайздрошчу ім, што яны не 
бачаць...

Бо невыносна.
Але трэба трываць. А каб трываць 

— помніць. Не забываць пра тое, што 
яны былі, аралі, сеялі, пісалі — і ты ім 

абавязаны. І проста мусіш рабіць тое, 
што ўмееш рабіць найлепей. Бо як у 
даўніне, гэтак і ў будучыні, толькі ў 
найлепшым яна невынішчальная — 
наша Беларусь

Мне раптам стаў нямілы родны 
кут.

І я б забыў, што нарадзіўся тут,
Каб даў мне Бог забыць, 

каб разлюбіць даў сілы
Пагорак той, дзе продкавы магілы,
Дзе хутка ўжо і мне на Божы суд.
Я ведаю, што я на тым судзе
Скажу. Што я нікому і нідзе
Не здрадзіў, што ў крыві 

не вінаваты...
А Бог спытае: «Не прадаў ты брата?
Сястру сваю не кінуў ты ў бядзе?»
Я б адказаў, што не!.. 

Калі б Ён сілы даў
Змагчы той жах, што нада мной

 паўстаў,
Нянавісць, што, як пыл, 

любоў з зямлі змятае!..
Ён ведае, што я не прадаваў.
Я ведаю, чаму Ён так спытае.

budzma.me

УЛАДЗІМІР НЯКЛЯЕЎ: 
«Я НЕ ВЕРУ, ШТО 

БЕЛАРУСІ НЕ СТАНЕ»
«Дзяды. Сёння  яны для мяне  не  толькі  народная  традыцыя, 
дзень  памяці  продкаў.  Яны  —  тое  сапраўднае,  што  яшчэ 
застаецца ад Беларусі, абрысы якой, як сказаў мне днямі адзін 
з даўніх маіх сяброў, усё болей ілюзорныя», — піша ў Фэйсбуку 
Уладзімір Някляеў.

Известный продюсер Александр Роднянский — о том, почему 
Зеленский —  крутой  президент:  «Все  эти  месяцы  Зеленский 
вместе с украинцами — на передовой, в больницах и госпиталях. 
А где Путин, вы знаете».

ПОЧЕМУ УКРАИНСКИЙ 
ПРЕЗИДЕНТ КРУТОЙ, 

И КАК ЭТО ОБЪЯСНИТЬ 
ОТРАВЛЕННЫМ 

РОССИЙСКОЙ ПРОПАГАНДОЙ

— Как же меня удивляет, когда 
россияне пишут с ненавистью о 
Владимире Зеленском. Удивляет 
потому, что более обаятельного, 
умного и сильного человека 
встретить в жизни трудно, — 
отмечает Александр Роднянский.

Ну а во время войны своими 
ежедневными обращениями к 
украинцам, международным 
правительствам, парламентам, 
общественным, научным, деловым 
и культурным сообществам, 
президент Украины вызвал 
мощнейшую волну поддержки 
у себя дома и беспрецедентное 
уважение во всем мире.

Я понимаю, что реакция многих 
россиян вызвана телевидением. 
Мне не надо объяснять, как оно 
работает — у меня есть ближайшие 
родственники, не отрывающиеся 
от России 24... И я знаю, как 
тяжело с ними говорить. Тут вам и 
«наркоман», и «клоун», и «пешка 
Запада», и «сбежал из Украины»...

Спорить с отравленными 
пропагандой близкими очень 
сложно. Даже если вы любите 
друг друга. Даже если вы хорошо 
понимаете технологии пропаганды 
и коротко знакомы с президентом. 
Близкие не слышат...

А знаком я с Владимиром 
Александровичем с далёкого 
1998 года, когда капитаном своей 
команды КВН он выигрывал 
Украинскую лигу, выходившую 
в эфир на возглавляемом мною 

канале «1+1». Потом мы работали 
вместе, мне удалось помочь 
Зеленскому и братьям Шефирам 
запустить их компанию, ставшую 
знаменитым «Кварталом 95».

Видел я его и во время войны. В 
Киеве. Такого же умного, быстрого 
и обаятельного. Но как-то разом 
постаревшего, с тяжелым грузом 
ответственности на плечах.

Я написал эти несколько слов для 
того, чтобы объяснить, почему и где 
снята эта фотография.

Президент перед своим Офисом 
на улице Банковой. Рядом с 
ним лежит сбитый иранский 
дрон «Шахед 136», поставку 
которых в Россию категорически 
отрицает Иран. Именно эти дроны 
используют российские войска для 
обстрела объектов гражданской 
инфраструктуры. Удары по которым 
обрекают обычных жителей — 
детей, женщин и стариков — на 
жизнь без воды, тепла, света и 
канализации. Во время зимы.

Поэтому улицы Киева и всей 
Украины в темноте — экономия 
энергии и маскировка.

Поэтому президент страны рядом 
со сбитым дроном. Доказательством 
жестоких атак.

Все эти месяцы Владимир 
Зеленский вместе с украинцами 
— в столице, в других городах, 
на передовой, в больницах и 
госпиталях.

А где Путин, вы знаете.
gazetaby.info


